
رو بـــه رو 

علی رمضانــی با پایان هشتمیــن 
روز از دومین نمایشگاه مجازی کتاب 
تهران از فروش ۷۳۲ میلیارد ریالی 
کتاب از سوی ناشران خبر داد. رئیس 
دومین نمایشگاه مجازی کتاب تهران 
و مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران 
با اشاره به تعداد کتاب های فروخته 
شده در دومین نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران بیان کرد: یک میلیون 
و ۱۳۵هزار و ۸۰۳ نسخه کتاب به 
ارزش ۷۳۲ میلیارد و ۸۲۲ میلیون 
و ۵۶۵ هزار و ۱۸ریال از سوی مردم 
افزود:  خریداری شده است. وی 
هم چنین، ۱۹۸هزار و ۷۴۲ سفارش 
ثبت شده است که از این تعداد ناشران 
۱۳۷هزار و ۲۵ سفارش را به شرکت 
ملی پست جمهوری اسلامی ایران 

تحویل داده اند.

 فروش میلیاردی
 کتاب مجازی 

دبیــر انجمـــن ویرایــــش و 
درست نویسی و دبیر جایزه فارسینما 
گفت: این جایزه نخستین بـار در سال 
۱۳۹۷ وارد بخـــش تجلی اراده ملی 
شد و امسال نیز با حمایت شورای 
فرهنگ عمومی در جشنواره فیلم فجر 
حضور دارد. مهدی صالحی، افزود: 
در فارسینما، هیات داوران فیلم ها 
را از نظر کاربرد زبان فارسی بررسی 
می کنند. توجه به لهجه ها و گویش ها و 
درستی استفاده از آنها، یکدستی لحن 
و لهجه، یکدست بودن زبان بازیگران، 
درستی کاربرد خط فارسی، توجه به 
واژگان فارسی در عنوان بندی ها و 
زیرنویس ها از جمله معیارهای داوران 

این جایزه است.

 جایزه فارسینما 
به »فجر« رسید

تلـــویزیـــون
»ساترا« رأی داد

»جیران« و »مارال« شبیه هم نیستند
نتیجه بررسی هیات کارشناسی »ساترا« در خصوص 
شکایت نویسنده »آهوی من مارال« اعلام شد. به گزارش 
روابط عمومی »ساترا«، نتیجه جلسه رسیدگی و نظر هیات 
کارشناسی تخصصی، به منظور بررسی مشابهت سریال 
»جیران« و »آهوی من مارال« که ششم بهمن در »ساترا« 
برگزار شده بود، اعلام شد. در راستای شکایت نویسنده و 
کارگردان سریال »آهوی من مارال«، شعبه ۳۶ دادگاه عمومی 
حقوقی مجتمع قضائی شهید صدر، اجرائیه ای مبنی بر 
ضرورت حذف شباهت ها توسط تهیه کننده سریال »جیران« 
صادر کرد، با توجه به لازم الاجرابودن رأی شورای داوری 
آیفیک و قرارداشتن سریال »جیران« در مرحله دریافت 
مجوز انتشار از ساترا، هیات کارشناسی تخصصی برای بررسی 
موضوع تشکیل شد. جلسه کارشناسی تخصصی این هیات، 
ششم بهمن با حضور مهرداد غفارزاده، اسماعیل عفیفه، 
کارشناسان محتوایی منتخب ساترا و نماینده بخش های 
نظارتی سازمان صداوسیما در سالن جلسات ساترا برگزار 
شد. نتیجه فرآیند رسیدگی و اعلام نظر هیات کارشناسی 

تخصصی بدین شرح است: 
۱ - شکایت شاکی پرونده در تاریخ ۲۸ دی با موضوع 
بررسی اجرای بند ۲ رأی داوری مذکور )الزام به حذف 
شباهت ها از سوی تهیه کننده »جیران«( در ساترا وصول شد. 
۲ - پس از طرح موضوع در شورای محتوایی ساترا، ۳ 
کارشناس برای بررسی موضوع توسط آن شورا تعیین شد که 
مدارک لازم برای بررسی و اظهارنظر توسط ساترا به ایشان 

ارائه شد. 
۳ - با توجه به درخواست نویسنده سریال »آهوی من 
مارال« از رئیس سازمان صداوسیما و دستور ایشان، نماینده 
مرکز صیانت و حفاظت و اداره کل بازرسی و بررسی های 
عمومی نیز به هیات دعوت شدند تا بر فرآیند کار نظارت 

داشته باشند. 
۴ -  جلسه بررسی روز چهارشنبه مورخ ۶ بهمن ۱۴۰۰ در 
ساترا تشکیل شد و ابتدا طرفین پرونده و نمایندگان ایشان 
اظهارات خود را بیان کردند و پس ازآن کارشناسان و اعضای 
هیات تخصصی به تماشای قسمت های سریال »جیران« و 

تطبیق آن با طرح »سریال آهوی من مارال« پرداختند. 
۵ -  درنهایت اعضای جلسه با ثبت اظهارات خود در 
برگه های اعلام نظر، دیدگاه خود را درخصوص اجرای بند 
۲ رأی داوری آیفیک یا عدم اجرای آن از سوی تهیه کننده 
»جیران« اعلام کردند که نتیجه این فرآیند، اجماع هر 
سه کارشناس بر فقدان شباهت به نحوی که قابلیت احراز 
گرته برداری سریال »جیران« از طرح »آهوی من مارال« را 
داشته باشد، اعلام شد. لذا از نظر این هیات بند دوم رأی داوری 
شورای تخصصی آیفیک از سوی تهیه کننده سریال »جیران« 
رعایت شده است و منعی برای صدور مجوز انتشار از این حیث 

وجود ندارد. 
۶ -  با توجه به اینکه صلاحیت ساترا در بررسی این پرونده 
به تبع وضعیت درخواست مجوز انتشار از این سازمان مطرح 
شده بود، کماکان هریک از طرفین می تواند نسبت به پیگیری 
مطالبات خود از مراجع قضائی اقدام نماید و ورود ساترا نافی 

صلاحیت محاکم قضائی کشور در پرونده نیست.« 
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a r m a n m e l i . i r

دبیر چهلمیــن جشــنـــواره 
بین المللی تئاتر فجـــر گفـــت: 
جشنواره در ۱۰ بخش شامل ۶ بخش 
اجرای نمایش و ۴ بخش مسابقه و 
نمایشگاه عکس و پوستر، نمایشگاه 
اسناد ۴۰ دوره جشنواره تئاترفجر 
و مسابقه نمایشنامه نویسی برگزار 
می شود. در این دوره فازاول پروژه 
تاریخ شفاهی جشنواره آغاز شده 
و از تلویزیون تئاتر ایران پخش 
می شود. همچنین کتابی درباره 
جشنواره های مهم جهانی از دانشگاه 
در جشنواره  و  ترجمه  کمبریج 
منتشر می شود. بخش رادیوتئاتر را 
هم با همکاری رادیو نمایش برگزار 
می کنیم. حسین مسافرآستانه با 
اشاره به فراگیری کرونا، متذکر شد: 
با توجه به این مساله احتمال تغییر 
در برنامه ریزی برگزاری جشنواره 
وجود دارد. فعلا قرار است با ۳۰ 
درصد ظرفیت سالن آثار اجرا شوند 
ولی اگر شرایط سخت شود، آثار 
جشنواره از طریق فضای مجازی 
پخش خواهند شد. مسافرآستانه 
با بیان اینکه برای انتخاب آثار 
جشنواره توجه موضوعی مدنظر 
نبوده بلکه به کیفیت توجه شده، 
اظهارکرد: جالب این است که در 
خروجی انتخاب ها شاهد هستیم 
آثار جشنواره دارای موضوعات 
متنوعی شامل مقاومت، سردار 
سلیمانی، مدافعان سلامت، ضد 
خانواده ها،  مسائل  استعماری، 
آیین های ایرانی، مشکلات ناشی 
از موادمخدر، شهید ضرغام، شهید 
باکری و غلامرضا تختی هستند. وی 
درباره بودجه جشنواره یادآورشد: 
برآورد سال گذشته مان ۵ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون تومان بود و امسال 
بنا بر افزایش مبلغ کمک هزینه و 
برگزاری بخش ملل، ۹ میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان بودجه برای 
جشنواره تصویب شد. این بودجه 
جشنواره  برگزاری  برای  واقعا 
تئاترفجر حداقلی است و امیدوارم با 
توجه به اهمیت جشنواره، بودجه آن 
تعیین و تصویب شود. مسافرآستانه 
درباره وضعیت پیرامون مجموعه 
تئاترشهر متذکرشد: اینکه برخی 
انتقاد می کردند که با حصار و بارو 

در کنار تئاترشهر می خواهند آن 
را محدود کنند که نگاه مغرضانه ای 
است. این در حالی است که هر 
مکانی برای جامعه هدف خود قابل 
دسترسی است ولی تئاترشهر و 
محیط پیرامون آن برای همه اقشار 
قابل دسترسی است. باید فضای 
ساماندهی  تئاترشهر  پیرامون 
شود. با نهادهای مرتبط هم رایزنی 
کردیم که در ایام جشنواره امنیت 
و حفاظت محیط تئاترشهر تامین 
شود. دبیر جشنواره چهلم با اشاره 
به برگزاری جشنواره با ظرفیت 
۳۰ درصدی سالن ها تاکیدکرد: 
برگزاری جشنواره با ظرفیت ۳۰ 
درصدی سالن ها کار ما را سخت 
سالن ها  از  برخی  زیرا  می کند 
ظرفیت مخاطب پایینی دارد. شاید 
در برخی سالن های بزرگ بتوانیم 
کمی بیشتر از ظرفیت ۳۰ درصد 

استفاده کنیم. 
 چرایی برگزاری مراسم افتتاحیه

وی درباره چرایی برگزاری مراسم 
افتتاحیه برای جشنواره تصریح کرد: 
معتقدم برگزاری مراسم افتتاحیه 
و اختتامیه برای هر اتفاق و رویداد 
مهم فرهنگی یک ضرورت است و 
اگر در دوره هایی از جشنواره مراسم 
افتتاحیه نداشتیم به دلیل کمبود 
بودجه بوده است. در افتتاحیه این 
نمایشگاه  و  بزرگداشت ها  دوره 
برگزار می شود.  عکس و پوستر 
مسافرآستانه درباره اینکه چرا دوره 
چهلم طولانی تر شده، متذکر شد: 
۱۰ و ۱۲ روز برگزار شدن جشنواره 

نکته مثبتی نیست زیرا جشنواره ای 
با اهمیت تئاترفجر بهتر است در 

طول یکماه بهمن برگزار شود. 
 همزمانی جشنواره تئاتر با فیلم 
وی درباره همزمانی جشنواره 
تئاترفجر با فیلم فجر، یادآور شد: 
معتقدم همزمانی ۲ جشنواره به 
جشنواره تئاتر فجر لطمه نمی زند 
بلکه مزیت است. علاقه مندان تئاتر با 
فراقت بیشتری در سالن حضور پیدا 
می کنند. در سال ۸۴ و دبیری بنده 
در جشنواره تئاترفجر این تجربه را 
داشتیم و مثبت بود. مسافر آستانه 
در پاسخ به پرسش درباره ممیزی 
بیش از اندازه در این دوره از جشنواره 
و بازبینی مجدد نمایش هایی که 
مجوز داشته اند، بیان کرد: قانون 
این است که تمام آثاری که مجوز 
اجراگرفته و روی صحنه رفته اند، 
برای اجرای مجدد در سالنی دیگر 
باید مجوز مجدد بگیرد. جشنواره 
هم از این قضیه مستثنی نیست. همه 
آثاری که قبلا به صحنه رفته بودند 
برای اجرا در جشنواره باید دوباره 
مجوز بگیرند اما این کار را ما تقبل 
کردیم و پروسه دریافت مجوز را طی 
کردیم. هیچ کاری نبوده که به دلیل 
عدم دریافت مجوز آن را رد کرده 
باشیم اگر هم نکاتی بوده با اعلام به 
گروه ها سعی کردیم آن را حل کنیم. 
دبیر جشنواره در پاسخ به پرسش 
درباره ناراحتی برخی هنرمندان از 
انتخاب ها و حذف ها در این رویداد 
و در پاسخ به انتقاد از ادبیات جوابیه 
دادن به رسانه ها گفت: هیچ اتفاق 

خاصی در این دوره نیفتاده است؛ این 
احساس لطیف شماست که برخی 
تعابیر را به خودتان نسبت دادید. 
من را می شناسید. من هیچوقت 
نگاهی از بالا به پایین به دانشجویان 
یا آدم ها نداشته ام. چنین تعبیری 
در خصوص من عادلانه نیست. وی 
افزود: اگر از گروهی دعوت نکردم 
به این دلیل بوده که بخشی به نام 
»مهمان دبیر« داشتم که سهمیه 
محدودی داشت اما با پنج برابر تقاضا 
در این بخش مواجه بودم و نیازی 
به دعوت نداشتم. می خواستم از 
اما  نکردند  شرکت  کسانی که 
کارشان خوب است، دعوت کنم 
اما تعداد تقاضاها پنج برابر سهمیه 
از هیچ گروهی  ما  بنابراین  بود 
دعوت نکردیم. با کسانی هم که 
تناقضی را در مورد انتخاب داوران 
حس کرده بودند، صحبت کردم 
و قانع شدند اما درباره اینکه بعد 
از این گفت وگوی محترمانه، جور 
دیگری مساله را در فضای عمومی 
یا خصوصی مطرح کردند، ترجیح 
می دهم، چیزی نگویم. من جواب 
مستقیم به ادعاهای نادرست در 
فضای عمومی نمی دهم با همه این 
عزیزان صحبت داشتم و ماجرا تمام 
شده بود. چون معتقدم خیلی از 
مسائل درون خانواده را باید بین 
خودمان حل کنیم. خلاف این قضیه، 
اخلاق خوبی برای این قوم فرهیخته 
نیست. امیدوارم با دیالوگ رودررو با 
ویژگی تئاتر، بین خودمان مشکلات 

را حل کنیم. 

نسیم ادبی: 

 با »نمور« و »خائن کشی« 
در جشنواره حضور دارم

بازیگر فیلم »نمـــور« 
گفت: برای مــن همواره 
ایفای نقش های متفاوت 
و پرچالش حتی کوتاه 
جـــذاب بوده اسـت، 
برای  دلیل  همین  به 
ایفای یک کاراکتر اندازه و میزان دیالوگ 
یک نقش را اندازه گیری نمی کنم. نسیم 
ادبی افزود: فیلم سینمایی »نمور« دومین 
تجربه همکاری من با »داوود بیدل« است، 
پیش از این در سریال »ستاره حیات« با وی 
همکاری داشتم و می دانستم که نگاه وی به 
عرصه کارگردانی چگونه است، در ابتدا به 
امر فیلمنامه نمور مرا بسیار به خود جذب 
کرد، قصه »نمور« در عین روانی و سادگی 
جذابیت های فراوانی برای مخاطبان خواهد 
داشت و احتمال می دهم که در جشنواره هم 
مورد اقبال مخاطبان واقع شود. بازیگر فیلم 
سینمایی »نمور« در همین رابطه ادامه داد: 
از جمله جذابیت های فیلم »نمور« این است 
که در اوج سادگی و بی تکلفی در روایت پایان 
غافلگیرکننده ای داشته و گره موجود در 
فیلم باعث می شود تا مخاطب تا پایان اثر را 
همراهی کند، از سویی نقشم در این فیلم را 
دوست دارم، زیرا با سایر آثارم متفاوت است. 
ادبی درباره ایفای نقش در فیلم سینمایی 
»خائن کشی« اضافه کرد: نقشم در فیلم 
»خائن کشی« بسیار کوتاه است، البته با وجود 
تعداد زیاد بازیگران مطرح، هر کدام از این 
بازیگران حداکثر سه سکانس جلوی دوربین 
رفته اند، به نظر من این فیلم هم می تواند 
اتفاقات خوبی را در جشنواره فیلم فجر تجربه 
کند، زیرا به نظرم از آثار با کیفیت این دوره 
از فجر است. وی درباره ایفای نقش های 
کوتاه در سینما اظهارکرد: اتفاقا بازی در 
نقش های کوتاه بسیار سخت است، بازیگر 
باید در کمترین زمان بهترین خود را ارائه 
دهد، کاراکتر فرصت زیادی برای معرفی 
ندارد و همین کار بازیگر را بسیار سخت 
می کند. به نظر من چالش ایفای نقش های 
کوتاه گا ها از نقش های اصلی و مکمل هم 
بیشتر است. بازیگر سریال »شهرزاد« درباره 
وضعیت سینما در دوران اوج کرونا اظهارکرد: 
سینمای ایران در این ۲ سال کار خود را 
از سر گرفته است و شاید سلیقه مردم به 
سمتی رفته است که از فیلم ها انتظار تلخی 
و سیاهی ندارند. مردم می خواهند فیلم ها 
روح آدم ها را صیقل بدهد نه اینکه آنها را آزار 
دهد. به همین دلیل، در این ۲ سال تولیدات 
به سمت فیلم های کمدی رفته است. وی در 
همین رابطه اضافه کرد: در این ۲ سال تئاتر را 
فراموش نکرده ام، چون خانه واقعی من است. 

حسین مسافر آستانه: 

امنیت»تئاترشهر«در»تئاترفجر«تامینمیشود


